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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Kásler Miklós, emberi erőforrások minisztere 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Miért nem adják ki a szülők számára a gyermekükről 
szóló, iskolaérettséggel kapcsolatos döntéssel együtt a szakvéleményt?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Az Alaptörvény XVI. cikk (1) bekezdése értelmében „Minden gyermeknek joga van a megfelelő 
testi, szellemi és erkölcsi fejlődéséhez szükséges védelemhez és gondoskodáshoz.”

(2) bekezdése értelmében „A szülőknek joguk van megválasztani a gyermeküknek adandó nevelést”,
míg a (3) bekezdés kitér arra, hogy „A szülők kötelesek kiskorú gyermekükről gondoskodni. E 
kötelezettség magában foglalja gyermekük taníttatását.”

A Gyermek jogairól szóló, New Yorkban, 1989. november 20-án kelt Egyezmény kihirdetéséről 
szóló 1991. évi LXIV. törvény 14. cikk 2. bekezdése értelmében „Az Egyezményben részes államok 
tiszteletben tartják a szülőknek vagy, adott esetben, a gyermek törvényes képviselőinek azt a jogát 
és kötelességét, hogy a gyermeket e jogának gyakorlásában képességei fejlettségének megfelelően 
irányítsák” , 18. cikk 2. bekezdése szerint „Az Egyezményben említett jogok biztosítása és 
előmozdítása érdekében a részes államok megfelelő segítséget nyújtanak a szülőknek és a gyermek 
törvényes képviselőinek a gyermek nevelésével kapcsolatban reájuk háruló felelősség 
gyakorlásához, és gondoskodnak gyermekjóléti intézmények, létesítmények és szolgálatok 
létrehozásáról.”

A Gyermekjogi Egyezmény és az Alaptörvény fentebb idézett rendelkezései alapján szeretném 
felhívni a figyelmét, hogy a gyermekek iskolaérettségének megállapítása iránti eljárásokban nem 
adják ki automatikusan a gyermekekről szóló szakértői véleményt a szülők számára, így bár a szülő 
tudhatja, hogy a gyermekét a gyermekét iskolaérettnek tekintik, azonban nem tudhatja meg ennek 
az indokát. Megjegyzem, a szülő éppen azért kezdeményezi az eljárást, mert a saját és környezete, 



így például az óvópedagógus megítélése szerint a gyermek testi, vagy szellemi fejlettségét még nem
tartják az iskolába való belépéshez elegendőnek.

Ez pedig rendkívül visszás helyzetet eredményez, hiszen a szülő nem tudja megtekinteni, hogy a 
gyermeke a saját, és környezete megítélése ellenére milyen indokok alapján volt iskolaérett. Ez nem
csak azt eredményezi, hogy az állam többet fog tudni a gyermekről, mint annak szülője, ami 
önmagában sem egy támogatandó állapot, hanem azt is, hogy a szülő nem tudja, hogy esetleg 
hogyan kellene a gyermeke nevelésében változtatást eszközölnie (az ügy alapját képező határozatot 
jelen kérdéshez csatolom, az, hogy az abban megjelölt részre hivatkozva nem adnak a szülőknek se 
tájékoztatást egy, a konkrét ügyekben eljáró szakértő bejelentéséből derült ki számomra és több 
képviselőtársam számára).

Az ügy szempontjából lényeges körülmény továbbá az általános közigazgatási rendtartásról szóló 
2016. évi CL. törvény 33. §-ában foglalt iratbetekintési jog, amelyet jelen esetben a szülő, mint a 
gyermek törvényes képviselőjének vonatkozásában kell értelmezni. Ez a betekintés jog a 
Gyermekjogi Egyezménnyel csak és kizárólag akkor lehet összhangban, ha a gyermek szülője 
számára minden esetben, és kérés nélkül biztosítják a határozattal egyidejűleg az indoklás 
ismertetését is, ugyanis a gyermekéről való gondoskodás követelményét a szülő máshogy nem tudja
teljesíteni, továbbá teljesen egyértelmű, hogy az állam nem teljesíti segítségnyújtási kötelezettségét 
abban az esetben, ha nem adja meg a szülőnek a gyermekéről szóló olyan információkat, 
amelyekkel az állam egyébként rendelkezik.

Tisztelt Miniszter Úr!

Teljességgel elfogadhatatlan, hogy a szülőket ne tájékoztassák a gyermekükről szóló szakértői 
megállapításokról, elfogadhatatlan, hogy az állam akadályozza a szülőket abban, hogy a 
gyermeküket megfelelően neveljék!

Fentiekre tekintettel kérdezem Miniszter Urat:

Miért nem adják ki a szülők számára a gyermekükről szóló, iskolaérettséggel kapcsolatos döntéssel 
együtt a szakvéleményt? 

Elfogadhatónak tartja a kérdésben foglalt állapotokat? 

Továbbá felszólítom Miniszter Urat és az Oktatási Hivatal elnökét, hogy azonnal vonja vissza a 
fentebb részletezett, a szülők jogait megsértő utasítását!
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